

CODESRIA DOCUMENTATION AND INFORMATION CENTRE
CENTRE DE DOCUMENTATION ET D'INFORMATION DU CODESRIA
CODICE

**ARTICLES AND BOOKS PUBLISHED BY NORTH
AFRICA RESEARCHERS IN CODESRIA'S
PUBLICATIONS**

**LISTE D'ARTICLES ET D'OUVRAGES DE
CHERCHEURS D'AFRIQUE DU NORD DANS LES
PUBLICATIONS DU CODESRIA**

May / Mai 2022

This list is a compilation of articles and books published by North Africa Researchers in CODESRIA's Publications. It is in two sections; the first section lists Articles published in CODESRIA Bulletin and Africa Development, and the second, Books and Conference Papers. Classified alphabetically by author, the references are either in French or in English.

Cette liste est une compilation d'articles et d'ouvrages de chercheurs d'Afrique du Nord dans les publications du CODESRIA. Elle comprend deux parties : la première section répertorie les articles publiés dans le Bulletin du CODESRIA et dans la revue Afrique et développement et la deuxième, les livres et documents de conférence. Classées par ordre alphabétique par auteur, les références sont en français ou en anglais.

CODICE
CODESRIA
BP 3304, CP 18524, Dakar, Sénégal
Tel. : +221-33 825 98.22/23 – Fax : +221-33 824 12.89
E-mail : library@codesria.org
Site Web : <http://www.codesria.org/>
Library catalog : <https://codesria.kohalibrary.com/cgi-bin/koha/opac-main.pl>

I. Articles published in *CODESRIA Bulletin* and *Africa Development Journal* / Articles parus dans le *Bulletin du CODESRIA* et dans la revue *Afrique et développement*

1. Abdeljélil, Bedoui (2002). Tunisia : an economy facing major challenges. *CODESRIA Bulletin*, No. 1-2, p.22-26
2. Abdelmadjid, Salim (2007). Joseph Ki-Zerbo : the scholar, the politician and Africa. *CODESRIA Bulletin*, No. 3-4, p. 26-39
3. Ahmad, Aijaz (2014). Egypt : revolution or restoration ? *CODESRIA Bulletin*, No.1-2, p.6-11
4. Ahmad, Aijaz (2014). Mandela's legacy : a man of many parts. *CODESRIA Bulletin*, No.1-2, p.44-49.
5. Amara, H. A., & Hammouda, H. B. (1993). [Review of *Le tiers monde entre les impératifs de la mondialisation et les nécessités de l'autonomie - Quelques remarques autour de l' "empire du chaos,"* by S. Amin]. *Africa Development / Afrique et Développement*, 18(2), 123–127. <http://www.jstor.org/stable/43657927>
6. Amin, S. (1976). UNCTAD IV and the New International Economic Order. *Africa Development / Afrique et Développement*, 1(1), 5–11. <http://www.jstor.org/stable/43658068>
7. Amin, S. (1976). After Nairobi: an Appraisal of UNCTAD IV. *Africa Development / Afrique et Développement*, 1(2), 58–61. <http://www.jstor.org/stable/44898432>
8. Amin, S. (1977). In Praise of Socialism. *Africa Development/Afrique et Développement*, 2(4), 15–28. <http://www.jstor.org/stable/24486518>
9. Amin, S. (1978). Développement autocentré, Autonomie Collective et Ordre Economique International Nouveau : Quelques réflexions. *Africa Development/Afrique et Développement*, 3(1), 5–23. <http://www.jstor.org/stable/24486327>
10. Amin, S., Atta-Mills, C., Bujra, A., Hamid, G., & Mkandawire, T. (1978). Social Sciences and the Development Crisis in Africa Problems and Prospects: a CODESRIA working paper. *Africa Development / Afrique et Développement*, 3(4), 23–45. <http://www.jstor.org/stable/24486348>
11. Amin, S. (1978). A propos du Nouvel Ordre Economique International et de l'avenir des relations Economiques Internationales. *Africa Development / Afrique et Développement*, 3(4), 133–151. <http://www.jstor.org/stable/24486355>
12. Amin, S. (1980). Du rapport Pearson (1970) au rapport Brandt (1980) ou La crise de l'idéologie du développement. *Africa Development / Afrique et Développement*, 5(3), 5–20. <http://www.jstor.org/stable/24486387>
13. Amin, S. (1981). Pour une stratégie alternative de développement. L'industrialisation au service de l'agriculture. Une critique de la stratégie du CILSS et du Club du Sahel. *Africa Development / Afrique et Développement*, 6(3), 116–126. <http://www.jstor.org/stable/448981021>
14. Amin, S. (1982). A Critique of the World Bank Report entitled «Accelerated Development in Sub-Saharan Africa». *Africa Development / Afrique et Développement*, 7(1/2), 23–30. <http://www.jstor.org/stable/436576801>

15. Amin, S. (1986). Afro-Arab Cooperation: The Record & The Prospects / La coopération Afro-Arabe: bilan & perspectives. *Africa Development / Afrique et Développement*, 11(2/3), 5–30. <http://www.jstor.org/stable/24486584>
16. Amin, S. (1987). Paix, sécurité nationale et régionale, et développement : quelques réflexions à partir de l'expérience africaine. *Africa Development / Afrique et Développement*, 12(4), 5–25. <http://www.jstor.org/stable/24486635>
17. Amin, S. (1989). La question démocratique dans le tiers monde contemporain. *Africa Development / Afrique et Développement*, 14(2), 5–25. <http://www.jstor.org/stable/43657804>
18. Amin, S. (1990). Notes on Transnationalisation. *Africa Development / Afrique et Développement*, 15(1), 5–24. <http://www.jstor.org/stable/24486755>
19. Amin, S. (1991). Trente ans de critique du système soviétique (1960-1990). *Africa Development / Afrique et Développement*, 16(2), 73–94. <http://www.jstor.org/stable/43657844>
20. Amin, S. (1993). History as iconoclast : a short comment, *CODESRIA Bulletin*, No.2, p.21-22
21. Amin, S. (1994). L'idéologie et la pensée sociale : l'intelligentsia et la crise du développement. *Africa Development / Afrique et Développement*, 19(1), 1–16. <http://www.jstor.org/stable/24486829>
22. Amin, S. (1994). [Review of *The Theory and Ethnography of African Social Formations: The Case of Interlacustrine Kingdoms*, by A. Mafeje]. *Africa Development / Afrique et Développement*, 19(2), 177–182. <http://www.jstor.org/stable/43658342>
23. Amin, S. (1996). The Arab World: Re-compradorization. *Africa Development / Afrique et Développement*, 21(2/3), 235–243. <http://www.jstor.org/stable/43657670>
24. Amin, S. (1998). What's the colour of the logarithm ? *CODESRIA Bulletin*, No. 3-4, p. 32-33
25. Amin, S. (2004). Modernité et interprétations religieuses. *Africa Development / Afrique et Développement*, 29(1), 7–53. <http://www.jstor.org/stable/24482718>
26. Amin, S. (2007). The World Social Forum and popular struggles. *CODESRIA Bulletin*, No. 1-2, p. 29-32
27. Amin, S. (2008). Homage to Archie Mafeje. *CODESRIA Bulletin*, No. 3-4, p. 12-14
28. Amin, S. (2010). The impossible Task of managing the Euro. *CODESRIA Bulletin*, No. 1-2, p.34-35
29. Amin, S. (2011). An Arab springtime. *CODESRIA Bulletin*, No. 1-2, p.14-22
30. Amin, S. (2012). On Deligitimising Capitalism: The Scourge of Africa and the South. *Africa Development / Afrique et Développement*, 37(4), 15–72. <http://www.jstor.org/stable/afrdevafrdev.37.4.15>
31. Amin, S. (2012). Renewing development paradigms for 21st century, *CODESRIA Bulletin*, No.3-4, p.29-32
32. Amin, S. (2013). Flexible exchange rates and the Chinese Yuan. *CODESRIA Bulletin*, No.3-4, p.17-20

33. Amin, S. (2014). Understanding the Political Economy of Contemporary Africa. *Africa Development / Afrique et Développement*, 39(1), 15–36. <http://www.jstor.org/stable/24484674>
34. Amin, S. (2020). Ferocity of Whites, Ferocity of Capitalism. *Africa Development / Afrique et Développement*, 45(2), 9–16. <https://www.jstor.org/stable/26979253>
35. Amri, Laroussi (2013). The social foundations of research and the need for institutional semantic reforms. *CODESRIA Bulletin, No.1-2*, p.9-11
36. Assala, L.-C. B., & Bahi, A. (2017). Contribution à l'étude des dynamiques identitaires obliques. *Africa Development / Afrique et Développement*, 42(2), 1–8. <http://www.jstor.org/stable/90018188>
37. Azeroual, M. (2016). Investissements directs étrangers au Maroc : impact sur la productivité totale des facteurs selon le pays d'origine (1980-2012). *Africa Development / Afrique et Développement*, 41(1), 191–213. <http://www.jstor.org/stable/90001839>
38. Benchenna, A. (2009). L'appui de la France à la Réforme de l'Enseignement supérieur (ES) au Maroc : quelles finalités et quels enjeux ? *Journal of Higher Education in Africa / Revue de l'enseignement Supérieur En Afrique*, 7(1/2), 121–140. <http://www.jstor.org/stable/24486282>
39. Chenntouf, Tayeb (2006). Colonisation from a World History perspective. *CODESRIA Bulletin, No. 3-4*, p. 10-15
40. Chenntouf, Tayeb. (2006). Rebuilding African States. *CODESRIA Bulletin, No. 3-4*, p.26-27
41. Dehbi, B. (2017). La problématique de gouvernance sanitaire au nord de l'Afrique: cas du Maroc, de l'Algérie et de la Tunisie. *Africa Development / Afrique et Développement*, 42(1), 121–145. <http://www.jstor.org/stable/90013903>
42. Doumou, A. (1990). L'Etat africain à l'épreuve de la contrainte extérieure. *Africa Development / Afrique et Développement*, 15(3/4), 21–46. <http://www.jstor.org/stable/24486814>
43. El-Kenz, Ali (2010). Algeria : November or the principle of hope. *CODESRIA Bulletin, No. 3-4*, p.15-16
44. El-Kenz, Ali (1996). Maghreb, from one Myth to Another. *Africa Development = Afrique et Développement, Vol. XXI, No.2/3*, p.245-265.
45. El Malki, H. (1985). Crise économique et financière – austérité et FMI : le cas du Maroc. *Africa Development / Afrique et Développement*, 10(1/2), 90–100. <http://www.jstor.org/stable/24487207>
46. El Malki, H. (1986). The crisis in the public sector: the case of morocco. *Africa Development / Afrique et Développement*, 11(1), 109–125. <http://www.jstor.org/stable/24486577>
47. El Malki, H. (1987) - Quelles valeurs pour quel développement ? *Africa Development / Afrique et Développement*, 12(1), p.43–54. <http://www.jstor.org/stable/24486597>
48. El Malki, Habib (1988). - Development, an Area of Multi-Disciplinary Junction. *Africa Development = Afrique et Développement, Vol XIII, No. 2*, p.99-116
49. El Malki, Habib (1988). Between ideas and figures. *CODESRIA Bulletin, No.1*, p.9

50. El Malki, H. (1989). Crise financière et ajustement par le marché dans le monde arabe : quelles perspectives ? *Africa Development / Afrique et Développement*, 14(4), p.45-66. <http://www.jstor.org/stable/43657824>
51. El Malki, H. (1990) - L'Afrique et le système international. *Africa Development / Afrique et Développement*, 15(3/4), p. 7–19. <http://www.jstor.org/stable/24486813>
52. El Morchid, Brahim ; Sofonnou, Abdon ; Ngaide, Abderrahmane (2012). Africa and the challenges on the 21st century. *CODESRIA Bulletin, No. 1-2*, p.4-8
53. El Morchid, Brahim (2012). Report on CODESRIA 2011 Gender Symposium on Media in Africa. *CODESRIA Bulletin, No. 1-2*, p.47-53
54. Elmorchid, Brahim (2010). “Économie Solidaire et Espace Public En Afrique : Le Cas de La Région de Marrakech.” *Africa Development / Afrique et Développement* 35, no. 4, p.69–88. <http://www.jstor.org/stable/afrdevafrdev.35.4.69>.
55. El Morchid, B. (2016). Pour une meilleure intégration des institutions informelles dans les stratégies de développement en Afrique : une approche néo-institutionnelle. *Africa Development / Afrique et Développement*, 41(2), 71–96. <http://www.jstor.org/stable/90013870>
56. El Morchid, B., & Allah, H. H. (2021). The Use of Social Science Research by Environmental NGOs in Africa: Evidence from Morocco. *Africa Development / Afrique et Développement*, 46(3), 69–96. <https://www.jstor.org/stable/48630971>
57. Ferjani, Mohamed-Cherif (2001). World plurality and ‘war of culture’. *CODESRIA Bulletin, No.3-4*, p. 6-9
58. Fradj, Slaheddine Ben (1999). Faith and pleasure in islam : the case of Tunisia. *CODESRIA Bulletin, No. 3-4*, p. 48-51
59. Frej, Slaheddine Ben (2018). Samir a marqué son époque. *CODESRIA Bulletin, No.3-4*, p.37.
60. Ghouati, A. (2009). Réforme LMD au Maghreb : éléments pour un premier bilan politique et pédagogique. *Journal of Higher Education in Africa / Revue de l'enseignement Supérieur En Afrique*, 7(1/2), 61–77. <http://www.jstor.org/stable/24486279>
61. Ghouati, A. (2010). L'enseignement supérieur au Maroc : de l'autonomie à la dépendance ? *Journal of Higher Education in Africa / Revue de l'enseignement Supérieur En Afrique*, 8(1), 23–47. <http://www.jstor.org/stable/jhigheducafri.8.1.23>
62. Hafedh, B. A. (2014). Émigration, culture et mutations sociales: étude de cas du sud-est de la Tunisie – la région de Zarzis. *Africa Development / Afrique et Développement*, 39(4), 45–66. <https://www.jstor.org/stable/26585427>
63. Hammouda, H. B. (1994). Théories de la régulation et développement : la formation du sous-développement au Burundi. *Africa Development / Afrique et Développement*, 19(3), 27–44. <http://www.jstor.org/stable/43657956>
64. Hammouda, H. B. (1996). L'hétérodoxie en économie politique : de l'alternative au modèle Walrassien à la synthèse avec le néo-classicisme méthodologique. *Africa Development / Afrique et Développement*, 21(4), 23–53. <http://www.jstor.org/stable/24482767>
65. Hammouda, H. B. (1997). Heterodoxy in Political Economy : From an Alternative to the Walrassian Model to a Synthesis with Neo-classical Methodology. *Africa*

- Development / Afrique et Développement*, 22(2), 151–180.
<http://www.jstor.org/stable/24484505>
66. Hammouda, H.B (1997). Remarks on globalisation and social policy in Africa, *CODESRIA Bulletin*, No. 2, p.8-9
67. Hammouda, H.B (1998). The Third World in a Post-liberal Era. *CODESRIA Bulletin*, No. 2, p.17-21.
68. Hammouda, H.B. (1999). Currency and sovereignty. *CODESRIA Bulletin*, No.1-2, p. 61-67
69. Hammouda, H.B. (1999). Rethinking Bretton woods from an African perspective. *CODESRIA Bulletin*, No. 3-4, p. 71-80
70. Hammouda, H. B. (1999). Guerriers et marchands : éléments pour une économie politique des conflits en Afrique. *Africa Development / Afrique et Développement*, 24(3/4), 1–18. <http://www.jstor.org/stable/24483798>
71. Hammouda, H.B. (2000). Perspectives on globalization and its structures. *CODESRIA Bulletin*, No.1, p. 31-38
72. Hammouda, Kakin Ben. (2011). The Political Economy of the Jasmine Revolution. *CODESRIA Bulletin*, No. 1-2, p.23-28
73. Hariti, A. E. (1988). Le Système de Santé au Maroc entre les Contraintes Financières et les Exigences Sociales. *Africa Development / Afrique et Développement*, 13(2), 5–27. <http://www.jstor.org/stable/24486653>
74. Harrak, Fatima (2014). A multi-polar World in the making : opportunities and risks for Africa. *CODESRIA Bulletin*, No.1-2, p.3-6
75. Harrak, Fatima (2014). Social research finding in Africa. *CODESRIA Bulletin*, No.3-4, p.8-12
76. Harrak, Fatima (2015). Rethinking CODESRIA's future : priorities to consider. *CODESRIA Bulletin*, No.3-4, p.39-42
77. Harrak, Fatima (2015). Imagining and creating the CODESRIA of tomorrow is a preoccupation for each one of us. *CODESRIA Bulletin*, No.3-4, p.59
78. Kenz, A. E. (1996). Maghreb, from one Myth to Another. *Africa Development / Afrique et Développement*, 21(2/3), 245–265. <http://www.jstor.org/stable/43657671>
79. Khelfaoui, H. (2009). Introduction : Le Processus de Bologne en Afrique : globalisation ou retour à la « situation coloniale » ? / Introduction : The Bologna Process in Africa: Globalization or Return to “Colonial Situation” ? *Journal of Higher Education in Africa/Revue de l'enseignement Supérieur En Afrique*, 7(1/2), 1–38. <http://www.jstor.org/stable/24486277>
80. Khrouz, D. (1992). Effets de l'aide internationale sur l'agriculture africaine : Le cas du Maroc. *Africa Development / Afrique et Développement*, 17(3), 99–138. <http://www.jstor.org/stable/43658266>
81. Lucas, Marieme Helie ; Namazie, Maryam (2014). The veil : a flag of the muslim far right. *CODESRIA Bulletin*, No.1-2, p.14-19
82. Mounkaïla, H. (2015). La gestion des rapatriés de Libye dans la commune de Tchintabaraden (Niger) : les défis de l'urgence et du durable.

- Africa Development / Afrique et Développement*, 40(1), 99–117.
<http://www.jstor.org/stable/afrdevafrdev.40.1.99>
83. Radi, Abdelaziz (2017). “Protest Movements and Social Media : Morocco’s February 20 Movement.” *Africa Development / Afrique et Développement* 42, no. 2, 31–55.
<http://www.jstor.org/stable/90018190>.
84. Romdhane, Mahmood Ben (2000). A Word from a Non Black African. *CODESRIA Bulletin, No. 1*, p. 72-73
85. Saaf, Abdallah (2013). Africa’s research priorities from a political science perspective. *CODESRIA Bulletin, No.1-2*, p.15.
86. Saadi, Mohamed Said (2018). Hommage posthume à Samir Amin. *CODESRIA Bulletin, No.3-4*, p.31-33
87. Saaf Abdallah (2018). La disparition de Samir Amin. *CODESRIA Bulletin, No.3-4*, p.27-30
88. Sadiqi, Fatima (2002). Changing gender dynamics in Africa. *CODESRIA Bulletin, No.3-4*, p. 35-41
89. Salem, S. (2022). Radical Regionalism: Feminism, Sovereignty and the Pan-African Project. *Africa Development / Afrique et Développement*, 47(1), 159–191.
<https://www.jstor.org/stable/48645757>
90. Serageldin, Ismail (2014). The elusive dream : constructing a viable democracy in Egypt. *CODESRIA Bulletin, No.1-2*, p.12-13.
91. Serageldin, Ismail (2014). Reflections on Mandela. *CODESRIA Bulletin, No.1-2*, p.43.
92. Sharawy, Helmi (2008). The end of Anthropology : the African debate on the Universality of social research and its ‘indigenization’. A study dedicated to Archie Mafeje. *CODESRIA Bulletin, No. 3-4*, p. 15
93. Sharawy, Helmi (2008). The end of Anthropology : to the late Archie Mafeje. *CODESRIA Bulletin, No. 3-4*, p. 15-19
94. Sharawy, Helmi (2010). Egyptian Nasserite Memories on African Libération (1956-1975). *CODESRIA Bulletin, No. 3-4*, p.6-14.
95. Sharawy, Helmi (2012). Methodology of integration between cognitive systems and comparative studies, *CODESRIA Bulletin, No.3-4*, p.21-22
96. Sharawy, Helmi (2014). ‘Ali Mazrui’ ... An Afro-Arab case. *CODESRIA Bulletin, No.3-4*, p.31-30
97. Sharawy, Helmi (2018). My real window to the non Arab Africa. *CODESRIA Bulletin, No.3-4*, p.13-14
98. Sidi Hida, Bouchra (2018). En Honneur de Professeur Samir Amin. *CODESRIA Bulletin, No.3-4*, p.25-26
99. Stambouli, F. (1982). Développement dépendant et paupérisation de la paysannerie : le cas de l’Afrique du Nord. *Africa Development / Afrique et Développement*, 7(4), 23–32.
<http://www.jstor.org/stable/43658093>
100. Tlençani, Rachid (2002). Portents of privatisation and a new political order. *CODESRIA Bulletin, No.1-2*, p.18-21

101. Tozy, Mohammed (2000). Political changes in the Maghreb. *CODESRIA Bulletin, No.1*, p. 47-54

II. Books and Conference papers / Livres et documents de conférence

1. Abouhani, Abdelghani. Contentieux Fonciers, Conflits Ethniques et Pouvoirs Locaux au Maroc : le cas de l'Anti-Atlas : Projet de Recherche.
2. Abouhani, Abdelghani (1992). La gestion des conflits tribaux au Maroc : le cas de l'Anti-Atlas-- CODESRIA -- *Séminaire sur les Conflits Ethniques en Afrique Nairobi Kenya 16-18 Novembre*, 86 p.
3. Abouhani, Abdelghani (1998). L'Etat et les quartiers populaires au Maroc : de la marginalisation à l'émeute. Dakar: CODESRIA, 173p. (Série des livres du CODESRIA).
4. Abouhani, Abdelghani, ed. (2000). Enjeux et acteurs de la gestion urbaine : redistribution des pouvoirs dans les villes marocaines. - Dakar : CODESRIA, 290 p. - (Série des Livres du CODESRIA)
5. Ait Ben Lmadani, Fatima (2010). - Migrations féminines marocaines : Pour un regard genrée. In : *Symposium sur le genre 2010 : Genre, migration et développement socioéconomique en Afrique, 24-26 novembre 2010, Caire, Égypte*
6. Alioua, Khalid ; Baita, Abdeslam ; Doumou, Abdelali ; et. al. (1987). L'Etat Marocain dans la durée, 1850-1985. Rabat: EDINO ; Dakar: CODESRIA ; Paris : PUBLISUD, 172p.
7. Amin, Samir (1987). Development and the Cultural Issues : Reflections on Arabo Islamic Thought. *CODESRIA -- Rockefeller Foundation Workshop on Reflections on Development -- Dakar -- Senegal -- January 29-30*, 68 p.
8. Amin, Samir (1993). The issue of Democracy in the Contemporary Third World. *CODESRIA Symposium on Academic Freedom Research and the Social Responsibility of the Intellectual in Africa -- Kampala -- Uganda -- 26-29 November*, 24p
9. Amin, Samir (1993). L'idéologie et la pensée sociale : l'Intelligentsia et la crise du développement. *Les Sciences Sociales dans l'Afrique Post-Indépendance : Passé, Présent et Futur -- Dakar -- Sénégal -- 29 Novembre-1 Décembre 1993*, 11p
10. Amin, Samir (1993). Ideology and Social Thought : the Intelligentsia and the Development Crisis. *Social Sciences in Post-Independent Africa : Post, Present and Future -- Dakar -- Senegal -- 29 November-1 December 1993*, 11p
11. Amin, Samir (1995). The Causes of Africa's Economic Disaster. *Crises, Conflicts and Transformations: Responses and Perspectives. Eight General Assembly -- Dakar -- Senegal -- 26 June-2 July*, 21 p.
12. Amin, Samir (1995). Aux Origines de la Catastrophe Economique de l'Afrique. *Crises Conflits et Mutations : Réactions et Perspectives Africaines : Huitième Assemblée Générale -- Dakar -- Sénégal -- 26 juin - 2 juillet*, 3 p.

13. Amin, Samir (1999). La réforme des institutions de Bretton woods et la transformation nécessaire du système mondial. *Symposium International sur l'avenir de la zone franc avec l'avènement de l'euro -- Dakar -- Sénégal -- 4-6 novembre*, 30 p.
14. Amin, Samir ; Mamdani, Mahmood ; Sow, Fatou (2002). General Assembly distinguished lectures, Kampala, 2002. Texts of the Cheikh Anta Diop, Claude Ake and Leopold Sedar Senghor delivered at the *CODESRIA 10th General Assembly held in Kampala, Ouganda in december 2002 Dakar CODESRIA*, 51 p.
15. Amin, Samir ; Mamdani, Mahmood ; Sow, Fatou (2002). Conférences spéciales de la 10ème assemblée générale du CODESRIA, Kampala, 2002. *Textes des conférences Cheikh Anta Diop, Claude Ake et Léopold Sédar Senghor données lors de la 10ème assemblée générale du CODESRIA, tenue en décembre 2002 à Kampala, Ouganda*, 58p.
16. Amin, Samir (2010). *Global History: a View from the South*. Dakar : CODESRIA, vi-191 p. ISBN 978190638796
17. Amin, Samir (2010). *Ending the crisis of capitalism or ending capitalism ?* Dakar : CODESRIA, vii-199 p. ISBN 9781906387808
18. Amin, Samir (2010). *Crise financière ? Crise systémique ?* Dakar : CODESRIA, 18 p. (*Assemblée générale du CODESRIA, Yaoundé, décembre 2008*) ISBN: 9782869784796
19. Amin, Samir (2010) *Financial Crisis ? Systemic Crisis ?* Dakar : CODESRIA, 18p. ISBN : 9782869783119
20. Amri, Laroussi ; Ramtohum, Ramola; eds (2014). *Gender and citizenship in the global age*. Dakar : CODESRIA, x-335p. (Codesria Gender Series). ISBN: 9782869785892
21. Bensaghir, Abdelali Naciri (2005). La contribution de la logistique à l'insertion des sous-traitants marocains du textile dans la logique des donneurs d'ordres étrangers. *In : l'Afrique dans le système du commerce international. Communications présentées lors des assemblées générales du CODESRIA » XIe Assemblée générale du CODESRIA : 06-10 décembre, Maputo (Mozambique » Sessions parallèles*
22. Bensaghir, Abdelali Naciri ; Aba, Naima (2010). Les femmes migrantes dans les politiques de développement et de coopération au Maroc. *In : Symposium sur le genre 2010 : Genre, migration et développement socioéconomique en Afrique, 24-26 novembre, Caire, Égypte*, 20 p.
23. Bensaghir, Abdelali Naciri (2016). *Reconnexion de l'Afrique à l'économie mondiale : défis de la mondialisation*. Dakar : CODESRIA, viii-215 p. (Série de Livres du CODESRIA. L'Afrique et les défis du XXIe siècle)
24. Bouami, Abdelaziz ; Raki, Mohamed (1986) *Evolution de la stratégie de la Banque Mondiale vis-à-vis de l'agriculture marocaine et présentation de l'impact de quelques projets financés par la Banque Mondiale sur la paysannerie à travers 2 cas concrets -- Séminaire Méthodologique sur : les Effets de l'Aide Bilatérale et Multilatérale sur l'Agriculture Africaine Dakar Sénégal 27-29 Janvier*, 7p.
25. Bounkou Bazika, Jean-Christophe et Abdelali Bensaghir Naciri, dir. (2010). *Repenser les économies africaines pour le développement*. Dakar, CODESRIA, 252 p. ISBN : 978-2-86978-329-4
26. Bourenane, N ; El-Kenz, A. Liabes, D. (1990). *Impérialisme Scientifique et Libertés Académiques : Genèse, Fondements et Enjeux. CODESRIA Symposium on Academic*

Freedom Research and the Social Responsibility of the Intellectual in Africa Kampala Uganda, 26-29 November, 14 p.

27. Bourqia, Rahma (2001). Les jeunes et les valeurs religieuses. Dakar, CODESRIA, 260p. ISBN : 9981-09-052-2
28. Dialmy, Abdessamad (2009). Vers une nouvelle masculinité au Maroc. Dakar : CODESRIA, xi-112p. (Série de livres du CODESRIA). ISBN: 9782869782549.
29. Doumou, Abdelali, ed. (1987). L'État marocain dans la durée (1850-1985). Dakar, CODESRIA, 172 p.
30. Doumou, Abdelali (1990). The Moroccan State in Historical Perspective : 1850-1985. Dakar, CODESRIA, 174 p., ISBN : 2-86978-001-X
31. El-Din Moussa, Ahmad Gamal (1992). Démocratie, Bureaucratie et Inégalité Sociale dans le Tiers-Monde. *CODESRIA Assemblée Générale sur le Processus de Démocratisation en Afrique : Problèmes et Perspectives, 7ème Dakar Sénégal 10-14 Février*, 23 p.
32. El-Kenz, Ali (1986). La fin du populisme. *Conférence du CODESRIA sur les effets sociaux de la crise économique et les réactions suscitées en Afrique, Dakar, Sénégal 21-23 Juillet*, 15p.
33. El-Kenz, Ali (1991). Algeria : the challenge of modernity. Dakar : CODESRIA, 331 p. (Book Series CODESRIA). ISBN: 2869780044.
34. El-Kenz, Ali (1992). L'Algérie et la modernité. Dakar : CODESRIA, 293 p. (Série des Livres du CODESRIA). ISBN: 2869780001.
35. El-Kenz, Ali (1992). Algérie : les enjeux d'une crise. *CODESRIA Conférence sur Démocratie et Droits de l'Homme en Afrique : Facteurs Internes et Externes Harare Zimbabwe 11-14 Mai 1992*. 10 p.
36. El-Kenz, Ali (2010). Gouvernance et gouvernabilité. Dakar : CODESRIA, 20 p. (Série de conférences publiques CODESRIA, No.2, 2010). ISBN : 9782869783102.
37. El Malki, Habib (1988). L'Afrique et le système international. *CODESRIA General Assembly, 6th. Africa and the World Economy Dakar Senegal 5-10 December*, 21 p.
38. El Malki, Habib (1988). Africa and the International System. *CODESRIA General Assembly, 6th, Africa and the World Economy Dakar Senegal 5-10 December*, 20 p.
39. Elmorchid, Brahim (2005). Ajustement des réformes en Afrique : la condition d'un développement réussi. In : *Communications présentées lors des assemblées générales du CODESRIA » XIe Assemblée générale du CODESRIA : 06-10 décembre 2005, Maputo (Mozambique). Schémas de développement socio-économiques alternatifs pour l'Afrique*
40. Fradj, Slaheddine, Ben (1999). La sexualité désacralisée : épanouissement ou nouvelle aliénation ? *CODESRIA Atelier sur les "Transformations de la sexualité en Afrique" Mombassa Kenya 3-5 juillet*, 14p.
41. Hammouda, Hakim Ben (1995). Construction Etatique, Ajustement Structurel et Repli Identitaire au Maghreb. - *Crises Conflits et Mutations : Réactions et Perspectives Africaines : Huitième Assemblée Générale Dakar Sénégal 26 juin - 2 juillet*, 7 p.
42. Hammouda, Hakim Ben (1998). - Les théories du Post-Ajustement : quelques pistes de recherche pour les économies africaines. - Dakar : Codesria. 73 p.- (Série Etats de la littérature, No.1)

43. Hammouda, Hakim Ben (2000). -Post-Adjustment Theories: a Few Research Trails for African Economies. - Dakar : CODESRIA. 101p. – (State of the Literature Series, CODESRIA, No. 2-2000)
44. Hammouda, Hakim Ben (2000). Le 'Modèle asiastique' en question. Dakar : CODESRIA, 59p. (Série Nouvelles Pistes, CODESRIA, No.2/2000)
45. Hammouda, Hakim Ben (2000 - Le Post-ajustement en stratégies en Afrique. - Dakar : CODESRIA. – 54 p. (Série Etats de la littérature CODESRIA, No.3/2000)
46. Hammouda, Hakim Ben ; Kasse, Moustapha. (2001). L'Avenir de la Zone Franc : Perspectives Africaines. - Dakar CODESRIA, 515 p. – (La Bibliothèque du CODESRIA). ISBN: 2845861842.
47. Hammouda, Hakim Ben; Kasse, Moustapha. (2002). Repenser Bretton Woods : réponses africaines. Dakar : CODESRIA. 316. p (Collection Bibliothèque du CODESRIA). ISBN: 2845861931.
48. Hind Hourmat Allah (2010). L'approche genre dans les politiques migratoires des pays africains : cas du Maroc. In : *Symposium sur le genre 2010 : Genre, migration et développement socioéconomique en Afrique, 24-26 novembre, Caire, Égypte*
49. Khalouki, Hassan (2009). Étude sur le travail des enfants dans l'agriculture : Région de Meknès-Tafilalet, Maroc. In : *Children and Youth in the labour Process in Africa. Edited by Osita Agbu, Dakar, CODESRIA, 2009, 227 p., ISBN 2-86978-251-8*
50. Rigar, Sidi Mohamed & Youssouf Meite (2016). Intégration africaine : quel modèle de coopération économique Sud-Sud ? Expérience des entreprises marocaines pionnières en Afrique subsaharienne. In : *Reconnexion de l'Afrique à l'économie mondiale : défis de la mondialisation BENSAGHIR, Abdelali Naciri. Dakar : CODESRIA, 2016, chap. 6*
51. Sharawy, Helmi (1995). The Conflict between Islamic Fundamentalism and the National State in the Arab North Africa. *Crises, Conflicts and Transformations : Responses and Perspectives : Eight General Assembly, Dakar, Senegal 26 June-2 July*, 44 p.
52. Sharawy, Helmi (2014). Political and Social Thought in Africa, (with an introduction by Samir Amin). Dakar : CODESRIA, 246 p. (CODESRIA Book Series). ISBN: 9782869785861.
53. Simone, AbdouMaliq ; Abouhani, Abdelghani, eds (2005). Urban Africa : Changing Contours of Survival in the city. Dakar : CODESRIA, 320p.